

反应堆工程

## C-276合金在650 °C/25 MPa超临界水中的腐蚀行为

李海丰<sup>1</sup>; 范洪远<sup>1</sup>; 张强<sup>2</sup>; 邱绍宇<sup>2</sup>; 王均<sup>1</sup>

1.四川大学 制造科学与工程学院, 四川 成都610065 2.中国核动力研究设计院 核燃料及材料国家级重点实验室, 四川 成都610041

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

**摘要** 研究了Hastelloy C-276 (C-276) 镍基合金在650 °C/25 MPa超临界水中的腐蚀特性。采用扫描电镜、X射线能谱仪、X射线衍射和X射线光电子能谱分析了氧化膜的腐蚀形貌、组织结构和合金元素分布。研究表明, C-276合金在650 °C/25 MPa的超临界水中的腐蚀过程主要是Ni的溶解, 由于不能形成均匀、完整的氧化膜, 合金在超临界水中并不具备优越的耐腐蚀性能, 其双层结构的氧化膜富Cr而贫Ni、Mo, 外层疏松的大颗粒(Ni(OH)<sub>2</sub>和NiO)为金属溶解和氧化物沉淀形成, 内层(Cr<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)的生长则是水穿过渡氧化物微孔作用的结果。

**关键词** [Hastelloy](#) [C-276](#) [镍基合金](#) [超临界水](#) [氧化膜](#)

分类号

## Corrosion Behavior of C-276 Alloy in Supercritical Water at 650 °C/25 MPa

LI Hai-feng<sup>1</sup>; FAN Hong-yuan<sup>1</sup>; ZHANG Qi ang<sup>2</sup>; QIU Shao-yu<sup>2</sup>; WANG Jun1

1. School of Manufacture Science and Engineering, Sichuan University, Chengdu 610065, China; 2. National Key Laboratory for Nuclear Fuel and Materials, Nuclear Power Institute of China, Chengdu 610041, China

### Abstract

The corrosion behavior of nickelbase alloy Hastelloy C-276 was investigated in supercritical water (SCW) at 650 °C/25 MPa. SEM, EDS, GIXRD and XPS were used to analyze the corrosion morphology, structure and element distribution of oxide film. The results show that the corrosion process of C-276 alloy at 650 °C/25 MPa in SCW is mainly dissolution of Ni. Since it can not form a uniform and complete oxide film, the alloy in SCW is not well placed to corrosion resistance. The dual-layer oxide film structure which is formed on C-276 is rich in Cr but poor in Ni, Mo. The outer -layer consisting of loose and large grains Ni(OH)<sub>2</sub> and NiO agrees with dissolution and precipitation mechanism, while the growth of the Cr<sub>2</sub>O<sub>3</sub> inner layer is the result of water through the porous oxides.

**Key words** [Hastelloy](#) [C-276](#) [nickel-base](#) [alloy](#) [supercritical](#) [water](#) [oxide](#) [film](#)

DOI

### 扩展功能

#### 本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [\[PDF全文\]\(2413KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

#### 相关信息

▶ [本刊中包含“Hastelloy”的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

- [李海丰](#)
- [范洪远](#)
- [张强](#)
- [邱绍宇](#)
- [王均](#)